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RUIKEN 

Een fijne odeur geeft 
een welkom gevoel

“Als je mijn winkel binnenkwam, rook je direct een 
specifi eke geur. Die was speciaal ontwikkeld door een 
bijzonder aardige man die ooit een ring bij me bestelde. 
Een fi jne odeur geeft een welkom gevoel en zegt: kom 
binnen, hier word je in de watten gelegd. 

In winkels in Parijs en New York verstaan ze die 
kunst nog veel beter. Alles begint bij goed personeel, 
een aangename geur en mooie muziek. Een winkel 
heeft in mijn ogen ook een persoonlijkheid, met onze 
geur probeerden we die uit te drukken.”

HOREN 

Mijn opvolgers laten 
zich niet horen

‘D
e beste marketing 
blijkt maar weer om te 
vertellen dat je ermee 
uitscheidt. Nadat ik 
aangekondigde dat ik 
mijn atelier en winkel 
in Amsterdam zou 
sluiten, ik ben per slot 
van rekening 74 jaar, 

liep het gelijk storm. Mensen waren helemaal teleur-
gesteld. Uiteraard kende ik lie� ebbers van mijn werk; 
sommige klanten kwamen regelmatig een sieraad voor 
Kerstmis of een verjaardag uitzoeken, maar deze toe-
loop had ik niet verwacht.

Ik heb altijd gezegd: ‘Ik ontwerp niet voor de vitrine, 
maar voor de mens’. Dat wordt kennelijk gewaardeerd. 
Mijn klanten weten hoeveel werk het kost om een arm-
band te maken zoals ik dat doe. Alles is handwerk, niets 
komt uit de fabriek. Omdat veel van mijn medewerkers 
ook de pensioengerechtigde leeftijd bereiken, stopt 
 alles.

Eerlijk gezegd had ik verwacht dat aankomende sie-
radenontwerpers of collega’s op de deur zouden bonken 
om mijn winkel of atelier voort te zetten, maar het 
bleef stil. Dat vertelt me dat er een gebrek is aan vak-
mensen, net als bij loodgieters en timmerlui. De edel-
smeden die nu afstuderen zien zichzelf als artiesten, 
niet als ambachtslieden. Dat is jammer.”
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ZIEN  

Als één iemand je ziet, 
is dat soms al genoeg

“Als kind bezocht ik een sieradententoonstelling in 
 galerie Het Kapelhuis in Amersfoort en was gelijk ver-
kocht. Die prachtige doosjes vol sieraden: het klikte 
 gewoon. Samen met mijn vader en moeder woonde ik 
in een fl at in Amsterdam Osdorp. Daar maakte ik van 
mijn slaapkamerraam een etalage, ik was een jaar of 
twaalf. Grappig genoeg heeft alleen onze postbode die 
gezien, want we waren de laatste woning van de  galerij.

Op school blonk ik nergens in uit, ik was een slechte 
sporter, ik was dun, slungelig en gevoelig. Een gemak-
kelijke prooi voor bullebakken. Gelukkig werd ik wel 
gezien door mijn leraar. Terwijl ik tekende stond die 
grote man naast me en zei: ‘Ja, dat kan jij’. Dat maakte 
diepe indruk. Ik besloot naar de Rietveld Academie te 
gaan. Maar met alleen mulo kwam ik daar niet op.

Daarom ging ik met mijn moeder en een groot pak 
tekeningen naar de directeur om te vragen of ik toch 
mocht komen en hij zei meteen: ‘Ja hoor, kom maar’. 
Mijn vader had er alleen weinig fi ducie in. Hij werkte 
bij de Rotterdamse bank en verwachtte niet dat ik ge-
noeg zou verdienen. Toen heb ik de jonge Jan des Bou-
vrie gevraagd of hij in een brief aan mijn ouders wilde 
uitleggen dat je heus je brood kon verdienen als ont-
werper. Dat deed hij en daarna was mijn vader over-
tuigd. Dat was echt serendipity – een toevalstreff er. Ik 
geloof heilig dat er mensen op je pad komen die een 
handje helpen.”

INTUÏTIE  

Creëer dingen 
die niet bestaan

“Ik leef en werk puur vanuit intuïtie. Al zei mijn man – 
Derrick Brown, met wie ik al 38 jaar samen ben – gis-
teravond dat intuïtie feitelijk geen zintuig is, hij is be-
wegingswetenschapper. Toch kan ik het niet onbe-
noemd laten. Op de dag dat ik Derrick ontmoette, 
voelde ik  innerlijk dat hij mij een heleboel zou brengen. 
Dat is waar gebleken. We zijn heel verschillend, maar 
vullen elkaar uitstekend aan. Hij is heel sociaal, ik wat 
meer verlegen.

In mijn werk volg ik ook altijd die intuïtieve stem. Ik 
houd van extreme dingen, een aluminium armband 
met een rubberen ring eromheen, zodat die om je arm 
zweeft bijvoorbeeld. Of één die in je arm bijt als een 
soort kunstgebit. Dat maakt mij nogal anders dan som-

mige collega’s. Als klanten iets zoeken dat ze elders 
hebben gezien, zeg ik altijd: ‘Loop eerst maar even 
rond, want als jij het al ergens hebt gezien, zul je het 
hier niet vinden’.

Ik maak dingen die nog niet bestaan, sieraden die 
nergens op lijken. Die totale vrijheid past bij me. Ik 
 wilde ook nooit voor de massa werken; de meeste stuk-
ken zijn uniek. Al heb ik van sommige series gemaakt 
of meerdere stuks. Ik zie dat niet als commer cieel, maar 
eerder als mijn hoofd boven water houden als ontwer-
per. Daar is niets mis mee. Het grappige vind ik dat plas-
tic armbanden uit zo’n serie absoluut niet verkochten – 
ook niet voor 15 gulden. Nu zijn ze super gewild en be-
talen mensen er 300 euro voor op een veiling.

Mijn grootste compliment vind ik nog steeds dat 
vormgever Benno Premsela mijn sieraden droeg. Hij 
overleed ruim 25 jaar geleden en was voor mij een 
icoon. Ik ben opgegroeid in een tijdperk waarin je niet 
openlijk homo kon zijn, alles was ondergronds. Ik meed 
familiefeesten waar botte grappen werden gemaakt. 
Tot ik ineens Benno zag, die als eerste man openlijk op 
tv zei dat hij homo was. Het raakt me nog als ik aan dat 
moment denk. Later werden we goede vrienden.”

PROEVEN  

Nieuwe smaken 
kleuren het leven

“Ik hou van allerlei soorten sensaties; van eten, proe-
ven, ik hou van aanraken, van seks. Ik vind het heerlijk 
om nieuwe smaken te ontdekken. Nadat ik vanaf 1969 
samen met Lous Martin enige jaren Galerie Sieraad had 
gerund – de eerste galerie in ons land met alleen siera-
den – opende ik een eigen winkel in Amsterdam. Al die 
tijd bleef ik zoeken naar alles wat maar een vernieu-
wende geest had, daar val ik voor.

Ik besloot mijn geluk te beproeven in New York, de 
stad waar alles en iedereen levenslust ademt. Een echte 
homostad. Wat een tijd! Ik werd overal uitgenodigd >> 

Ik ontwerp 
niet voor de 

erp erp 

vitrine, maar 
voor de mens
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>> en kon elke avond uitgaan. Ik herinner me nog goed 
de nachtclub Don’t tell mama, waar aanstormende ta-
lenten werkten als ober en terwijl ze drankjes serveer-
den prachtig zongen. Ik schiet daar nog van vol.

Uiteindelijk heb ik er negen jaar gewoond en opende 
twee winkels. Dat deed ik terwijl ik ook mijn winkel in 
Amsterdam aanhield. Als ik achteraf denk hoe ik dat al-
lemaal organiseerde, allemachtig. Ik ben wel een echte 
doorzetter, als ik iets wil dan organiseer ik dat.

Nog steeds ben ik dol op nieuwe uitdagingen. Mijn 
man heeft het aanbod gekregen hoogleraar te worden 
aan de universiteit van Melbourne. We vertrekken deze 
maand. Ik ben me volop aan het inlezen en zoek einde-
loos op internet naar appartementen, die trouwens ge-
weldig ontworpen zijn met mooie ronde vormen en 
veel glas. Ik verheug me op alles wat die stad te bieden 
heeft. Ook op culinair vlak. Ik ben benieuwd wat voor 
nieuws er op ons pad komt. Ik denk niet dat we nog 
 terugkeren naar Nederland, eerlijk gezegd.”

VOELEN  

Een sieraad voegt 
iets aan je toe

“Als ontwerper moet je je openstellen voor alle moge-
lijkheden en met een open blik kijken. Alles wat je te-
kent kan zomaar iets anders worden. Ik ontwierp eens 
een oorbel en toen ik goed keek zag ik dat het mecha-
nisme heel goed zou werken in een armband: uiteinde-
lijk werd dat een van mijn bestverkochte sieraden.

Bij alles wat ik maak denk ik: kan deze methode niet 
beter? Je vindt bij mijn armbanden of colliers geen 
bakslotje of scharnier, ik gebruik liever de vering van 
het metaal of de fl exibiliteit van de pols. Zo ontstond 
een armband die door de fl exibiliteit van de arm wordt 
vastgeklemd.

Het liefste werk ik met hout en metaal. Hout vind ik 
fi jn vanwege de zachtheid en het mooie van metaal is 
dat je het kunt polijsten. Ik ben vooral een metaalman, 
ik hou van de hardheid en tegelijk de verende kwaliteit. 
Na al die jaren zijn er zelfs stukjes metaal in mijn vin-
gertoppen achtergebleven, maar die voel ik niet hoor. 
Kijk, het lijkt net een tatoeage.

Voelen en zien is voor mij één ding, die horen bij 
 elkaar. Ik ontwerp een sieraad het liefst door het ter 
plekke bij iemand om te doen en te kijken hoe iemand 

reageert. Dan zie je vanzelf wanneer iets niet werkt: 
soms valt het materiaal niet goed of zit iets niet lekker. 
Tijdens mijn periode in New York vroeg een klant eens: 
‘Does it do anything for me?’ Met andere woorden: is dit 
sieraad een mooie toevoeging? Zij vond dat ze er wel op 
vooruit moest gaan.

Die uitspraak heeft mij echt verrijkt. Amerikanen 
willen een totale look, daarom ben ik ook oorbellen 
gaan ontwerpen. Mijn werk werd meer een samensmel-
ting van de sobere Nederlandse ontwerpstijl en de luxe-
re wensen van de Amerikanen. Ieder sieraad heeft bij 
mij een verhaal en dat waarderen mensen. Zo heb ik 
ook veel mannen over de streep gekregen; als ze over 
mijn artistieke werkwijze horen, zijn ze om.

Daarom klopt het voor mij dat die uitspraak van die 
Amerikaanse dame destijds de titel is geworden van de 
tentoonstelling met mijn werk in Design Museum Den 
Bosch. Bij de opening vorige maand zette de directeur 
van het museum mijn werk in lijn met de ontwikkeling 
van design in ons land: een hele eer. Alles komt ineens 
bij elkaar, met het sluiten van de winkel en het atelier 
kreeg ik almaar bloemen en cadeautjes.

Mensen roepen steeds dat ze me zo gaan missen. 
Normaal hoor je dat soort lieve woorden pas bij ie-
mands begrafenis, nu ben ik er zelf bij. Alsof ik dat 
 moment iets naar voren heb geschoven. Ik geniet 
 ervan, hoor. Eerlijk waar. Dat geeft de bullebakken 
van toen, die me zo dwarszaten op school, mooi het 
 nakijken.” <<
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sieraden worden 

gedragen door 

 beroemdheden. 

Zo droeg Tina Tur-

ner zijn bekende 

V-mesh armband 

ter promotie van 

de film Mad Max. 

 Appenzeller had 

vanaf de jaren zes-

tig een winkel in 

Amsterdam. In de 

jaren tachtig woon-

de hij in New York, 

waar hij twee win-

kels opende. 

In zijn werk stelde 

de ontwerper altijd 

de drager centraal, 

zo wist hij een brug 

te slaan tussen het 

elitaire Nederlandse 

ontwerpklimaat en 

de mensen die zijn 

werk dragen. Hij 

presenteerde als 

eerste sieraden-

shows, met kleding 

van Jan Aarntzen.

In Design Museum 

Den Bosch is op de 

tentoonstelling 

Does it do anything 

for me? een selectie 

sieraden te zien uit 

een schenking van 

300 werken uit Ap-

penzellers archief.

Ik ben vooral een 

metaalman, ik hou van 
de hardheid en tegelijk 
de verende kwaliteit  


